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Szanowni PaŒstwo, 

 

W zwiŃzku z nadchodzŃcymi świňtami BoŨego Narodzenia i Nowym Rokiem 

pragnň zğoŨyĺ Ũyczenia radoŜci, spokoju i miğoŜci. ŧyczň, aby kaŨdemu z PaŒstwa 

speğniğy siň wszystkie marzenia i aby kaŨdy z Was doŜwiadczyğ w nadchodzŃcym 

roku samych spektakularnych sukces·w. 

 

W imieniu ZarzŃdu Gğ·wnego PTA 

Krzysztof Szostek
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INFORMACJE Z DZIAĞANOśCI ORGANIZACYJNEJ 

ZARZłDU GĞčWNEGO 

POLSKIEGO TOWARZYSTWA ANTROPOLOGICZNEGO  

 

 W roku 2018 dziağalnoŜĺ ZarzŃdu Gğ·wnego Polskiego Towarzystwa 

Antropologicznego skupiğa siň na wytňŨonej pracy zwiŃzanej z pozyskiwaniem 

funduszy na organizacjň planowanych Konferencji Naukowych oraz na 

zabezpieczenie finansowania Wydawnictwa Anthropological Review. Dziňki 

Ŝcisğej wsp·ğpracy z Redaktor NaczelnŃ naszego sztandarowego czasopisma 

PaniŃ Profesor MariŃ Kaczmarek przy wybitnym wkğadzie Pani dr hab. Marty 

Krenz-Niedbağy - skarbnika PTA, zostağy zğoŨone dwa wnioski ministerialne 

dotyczŃce dofinansowania planowanej na rok 2019 Konferencji PTA  

w Krakowie oraz finansowania zeszyt·w Anthropological Review na rok 2019. 

Dziňki temu problemy finansowe zwiŃzane z kosztami, kt·re ponosi PTA 

praktycznie zostağy rozwiŃzane. Dodatkowo w imieniu ZarzŃdu Gğ·wnego PTA 

podpisağem nowŃ, bardzo korzystnŃ umowň w platformŃ wydawniczŃ De 

Gruyter, dziňki kt·rej obecny i przyszğy ZarzŃd PTA bňdzie miağ w przyszğoŜci 

komfort finansowy.  

 W bieŨŃcym roku Polskie Towarzystwo Antropologiczne objňğo 

patronatem konferencje naukowe organizowane przez Oddziağy PTA. 

 

W imieniu ZarzŃdu PTA 

Prof. zw. dr hab. Krzysztof Szostek 
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PROTOKčĞ POSIEDZENIA ZARZłDU GĞčWNEGO 

POLSKIEGO TOWARZYSTWA ANTROPOLOGICZNEGO  

 

W dniu 21.06.2018r. odbyğo siň posiedzenie ZarzŃdu Gğ·wnego Polskiego 

Towarzystwa Antropologicznego za poŜrednictwem komunikatora 

internetowego. Gospodarzem posiedzenia byğ prof. dr hab. Krzysztof Szostek, 

PrzewodniczŃcy PTA. W spotkaniu uczestniczyğo 7 os·b: prof. dr hab. 

Krzysztof Szostek, prof. dr hab. Ryszard ŧar·w, prof. dr hab. Sğawomir Kozieğ, 

dr hab. Tomasz Kozğowski, dr hab. Marta Krenz-Niedbağa dr Oskar Nowak oraz 

dr Beata Cienkosz-StepaŒczak. 

Zebranie otworzyğ PrzewodniczŃcy PTA prof. dr hab. Krzysztof Szostek, 

kt·ry po powitaniu uczestnik·w, poprosiğ dr Beatň Cienkosz-StepaŒczak  

o protokoğowanie zebrania, a nastňpnie przedstawiğ porzŃdek posiedzenia: 

1. Powitanie uczestnik·w zebrania, przyjňcie porzŃdku obrad.  

2. Informacje dotyczŃce zamieszczania artykuğ·w Anthropological 

Review na platformie DeGruyter ï finansowanie i sprawy rozliczenia 

faktur (ref. Prof. dr hab. Krzysztof Szostek) 

3. Rozliczenie finansowe PTA i przyjňcie uchwağy (ref. Dr hab. Mata 

Krenz Niedbağa) 

4. Informacje dotyczŃce Konferencji naukowej PTA w 2019 roku  

(ref. Prof. dr hab. Ryszard ŧar·w) 

5. Informacja o planowanych projektach dofinansowania PTA na rok 

2019 (ref. Prof. dr hab. Krzysztof Szostek) 

6. Sprawa czğonkowstwa w PTA ï liczba czğonk·w i ustalenie strategii 

przepğywu informacji miňdzy Oddziağami a ZarzŃdem Gğ·wnym PTA 

(ref. Prof. dr hab. Krzysztof Szostek, dr hab. Marta Krenz-Niedbağa,  

dr Beata Cienkosz-StepaŒczak) 

7. Wolne wnioski. 

8. Zamkniňcie posiedzenia. 

Wszyscy czğonkowie ZarzŃdu Gğ·wnego, uczestniczŃcy w posiedzeniu, 

przyjňli porzŃdek zebrania przedstawiony przez PrzewodniczŃcego PTA. 

W pierwszym punkcie posiedzenia, pan prof. Krzysztof Szostek poruszyğ 

kwestiň finansowania Anthropological Review. Nadmieniğ, Ũe dziňki 

finansowaniu z Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa WyŨszego na DziağalnoŜĺ 

UpowszechniajŃcŃ Naukň (DUN) mamy obecnie wystarczajŃce Ŝrodki, aby 

pokryĺ koszty platformy DeGruyter wedğug nowej umowy. Natomiast po 

podpisaniu nowej umowy, platforma DeGruyter wystawiğa fakturň korygujŃcŃ 
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za lata 2015 i 2016 (tj. za 28 artykuğ·w w AR) opiewajŃcŃ na kwotň nieco ponad 

7000 zğ, poniewaŨ w 2016 roku DeGruyter nie przysğağ nam Ũadnej faktury. Po 

uzgodnieniu z platformŃ kwotň tŃ bňdziemy pğaciĺ w ratach przez kolejne dwa 

lata. PieniŃdze na ten cel sŃ zabezpieczone na koncie PTA. Pozostağe 

zobowiŃzania wzglňdem platformy DeGruyter sŃ opğacane na bieŨŃco ze 

Ŝrodk·w DUN. StŃd teŨ nowy ZarzŃd PTA, kt·ry utworzy siň za rok bňdzie juŨ 

wolny od wszelkich zalegğoŜci. 

Pani dr hab. Marta Krenz-Niedbağa dodağa, Ũe brak tej faktury w 2016 

roku wyniknŃğ z faktu, Ũe w tym czasie zmieniağy siň zasady na jakich miağa 

odbywaĺ siň dalsza wsp·ğpraca z platformŃ DeGruyter i byğy prowadzone 

rozmowy miňdzy prof. dr hab. Mariň Kaczmarek a wydawnictwem.   

W najbliŨszym czasie bňdzie skğadany nowy projekt do Ministerstwa na 

dziağalnoŜĺ Anthropological Review w przyszğym roku, a zatem nowy ZarzŃd 

PTA bňdzie zabezpieczony jeŨeli chodzi o kwestiň AR przez 2019 rok. 

Obecnie Anthropological Review ukazuje siň wyğŃcznie on-line. ChociaŨ 

pierwszy zeszyt wyszedğ z op·Ŧnieniem wynikajŃcym z koniecznoŜci dokonania 

szeregu uzgodnieŒ miňdzy prof. MariŃ Kaczmarek a redakcjŃ, drugi zeszyt 

powinien byĺ wydany juŨ bez op·ŦnieŒ, a edycja kolejnych z pewnoŜciŃ bňdzie  

coraz bardziej sprawna.   

  W kolejnym punkcie zebrania dr hab. Marta Krenz-Niedbağa 

przedstawiğa sprawozdanie skarbnika z dziağalnoŜci finansowej PTA w roku 

2017. Stan konta PTA w dniu 01.01.2017 roku wynosiğ 13.875,88 zğ. W okresie 

od 1 stycznia do 31 grudnia 2017 roku poniesiono koszty 89.275,51 zğ, m.in. 

zwiŃzane z prowadzeniem konta, elektronicznŃ publikacjŃ i wysyğkŃ 

Anthropological Review, oraz jego przygotowaniem do druku (tğumaczenie, 

skğad) i samym drukiem. Poniesiono r·wnieŨ koszty zwiŃzane z umowami 

cywilnoprawnymi (wysyğka czasopisma, prowadzenie ksiňgowoŜci) oraz 

podatkami od um·w. Wpğywy na konto (82.556,28 zğ) pochodziğy ze skğadek 

czğonkowskich, sprzedaŨy Anthropological Review, dotacji na dziağalnoŜĺ 

upowszechniajŃcŃ naukň z MNiSW oraz wpğat na konferencjň PTA 

organizowanŃ w 2017r. Stan konta PTA w dniu 31.12.2017 roku wynosiğ 

7.156,65 zğ. 

W paŦdzierniku 2017 roku sporzŃdzono i wysğano do Ministerstwa Nauki 

i Szkolnictwa WyŨszego wniosek o dofinansowanie elektronicznej publikacji 

Anthropological Review w wysokoŜci 21.279 zğ, kt·ry nastňpnie otrzymağ 

dofinansowanie w cağej wnioskowanej kwocie. 
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W kolejnej czňŜci zebrania przystŃpiono do gğosowania nad uchwağŃ nr 

1/2018 dotyczŃcŃ przyjňcia sprawozdania finansowego dr Marty Krenz-

Niedbağy. Uchwağa zostağa podjňta jednomyŜlnie.  

W dalszej czňŜci posiedzenia, prof. dr hab. Ryszard ŧar·w przedstawiğ 

obecny stan przygotowaŒ do konferencji PTA kt·ra odbňdzie siň w Krakowie  

w 2019 roku. Profesor ŧar·w poinformowağ, Ũe pierwszy komunikat zostağ 

przygotowany i rozesğany do czğonk·w PTA za poŜrednictwem poczty 

elektronicznej. Profesor serdecznie zaprosiğ do wysyğania zgğoszeŒ.  

Prof. Krzysztof Szostek dodağ, Ũe udağo siň tak skalkulowaĺ koszty 

konferencji, Ũe zostağy one obniŨone do 480 zğ. Profesor Krzysztof Szostek 

poprosiğ o wsp·ğpracň przy pisaniu wniosku do Ministerstwa o dofinansowanie 

konferencji. NawiŃzujŃc do punktu sz·stego posiedzenia Prof. Szostek dodağ, Ũe 

w obecnym roku bňdziemy starali siň o dofinansowanie Anhropological Review 

oraz konferencji PTA. 

W kolejnym punkcie posiedzenia dr hab. Marta Krenz-Niedbağa poruszyğa 

problem komunikacji miňdzy Oddziağami a ZarzŃdem w kwestii przyjmowania 

nowych czğonk·w PTA. Nowi czğonkowie skğadajŃ swoje dokumenty do 

Sekretarzy Oddziağ·w, kt·re nastňpnie powinny zostaĺ przekazane do 

Sekretarza Gğ·wnego PTA. Tak siň jednak czňsto nie dzieje, a opğaty 

czğonkowskie sŃ wysyğane bez opis·w, przez co nie wiadomo kto i z jakiego 

oddziağu dokonağ wpğaty. TakŨe listy czğonk·w przekazywane z Oddziağ·w nie 

pokrywajŃ siň z tymi, kt·re posiada Skarbnik i Sekretarz PTA. Czasami teŨ jest 

utrudniony kontakt z Oddziağami. StŃd teŨ trudno jest dokğadnie okreŜliĺ liczbň 

czğonk·w PTA. Obecnie zarejestrowanych czğonk·w jest 322 natomiast jedynie 

148 os·b, uiŜciğo opğatň czğonkowskŃ za 2017. Dr hab. Marta Krenz-Niedbağa 

poinformowağa r·wnieŨ, jak wyglŃda kwestia opğat po podniesieniu skğadek. Do 

czerwca 2017 roku skğadkň zapğaciğo 90 os·b, natomiast po podniesieniu opğaty 

do czerwca tego roku zapğaciğo 59 os·b. Sumaryczna kwota z przed i po 

podwyŨce jest por·wnywalna.  

Dr hab. Tomasz Kozğowski poprosiğ o informacje z kt·rymi Oddziağami 

jest utrudniony kontakt mailowy. Dr hab. Marta Krenz-Niedbağa odpowiedziağa, 

Ũe z Oddziağem Bydgoskim i Kieleckim. 

Dr Beata Cienkosz-StepaŒczak dodağa, Ũe wielokrotnie zwracağa siň do 

Sekretarzy Oddziağ·w z proŜbŃ o przekazywanie dokument·w zgğoszeniowych. 

Jest to miňdzy innymi konieczne do umieszczenia danych osobowych nowego 

czğonka na stronie internetowej. Niestety nadal nie zawsze takie informacje sŃ 

kierowane do Sekretarza Gğ·wnego. 



 8 

Prof. Krzysztof Szostek powiedziağ, Ũe naleŨağoby zadzwoniĺ do 

Sekretarzy Oddziağ·w z proŜbŃ o aktualne listy czğonk·w. Dr hab. Marta Krenz-

Niedbağa powiedziağa, Ũe juŨ takie listy od wiňkszoŜci oddziağ·w dostağa, ale 

listy nie pokrywajŃ siň z tymi, kt·re ona posiada. Dr hab. Marta Krenz-Niedbağa 

dodağa, Ũe czňsto Sekretarze Oddziağ·w sami skreŜlajŃ osobň z listy czğonk·w 

PTA jeŨeli nie pğaci ona skğadek, co jest niewğaŜciwe poniewaŨ rezygnacjň 

czğonka moŨe przyjŃĺ i zaakceptowaĺ jedynie PrzewodniczŃcy PTA. Dr Beata 

Cienkosz-StepaŒczak zadeklarowağa, Ũe jeszcze raz zweryfikuje listň czğonk·w  

z Oddziağami PTA. 

W ostatnim punkcie posiedzenia, w wolnych wnioskach, prof. dr hab. 

Ryszard ŧar·w jeszcze raz zachňcağ do zgğaszania siň na konferencjň PTA  

w Krakowie i prosiğ o wsp·ğpracň z PrzewodniczŃcym i Sekretarzem PTA  

w kwestii rozsyğania i umieszczania na stronie PTA kolejnych komunikat·w. 

Prof. dr hab. Sğawomir Kozieğ, kt·ry przejŃğ od prof. dr hab. Krzysztofa 

Szostka odpowiedzialnoŜĺ za koordynacjň tworzenia podrňcznika do 

antropologii fizycznej, powiedziağ, Ũe poprosiğ redakcjň PWN o przesuniňcie 

terminu nadsyğania materiağ·w z czerwca na koniec wrzeŜnia, poniewaŨ 

wiňkszoŜĺ co-autor·w i redaktor·w poszczeg·lnych rozdziağ·w nie byğaby  

w stanie dotrzymaĺ pierwotnego terminu. Profesor jeszcze nie uzyskağ z PWN 

Ũadnej informacji. 

Dr hab. Marta Krenz-Niedbağa poinformowağa r·wnieŨ, Ũe PTA objňğo 

patronatem V Og·lnopolskŃ StudenckŃ Konferencjň KryminalistycznŃ, kt·ra 

odbňdzie siň w Poznaniu.  

Dr Tomasz Kozğowski poruszyğ r·wnieŨ kwestiň dotyczŃcŃ nowej ustawy 

o szkolnictwie wyŨszym. Doktor zasugerowağ, Ũe Ŝrodowisko antropolog·w 

reprezentowane przez ZarzŃd PTA powinno szerzej wypowiedzieĺ siň na ten 

temat wydajŃc oŜwiadczenie do medi·w. Prof. Sğawomir Kozieğ stwierdziğ, Ũe 

teraz takie dziağanie nie ma to wiňkszego znaczenia, poniewaŨ legislacja ustawy 

jest juŨ bardzo zaawansowana. Prof. dr hab. Krzysztof Szostek poinformowağ, 

Ũe p·ğtora roku temu razem z PrzewodniczŃcymi Polskiej Akademii 

UmiejňtnoŜci i  Polskiej Akademii Nauk wystosowali pismo do Ministerstwa 

Nauki i Szkolnictwo WyŨszego o wprowadzenie regulacji dotyczŃcych 

przechowywania i praw do szczŃtk·w ludzkich. Profesor powiedziağ, Ũe 

najpierw pisma byğy odsyğane do kolejnych Ministerstw i Komisji aŨ w koŒcu 

zignorowane, co obrazuje sğabŃ pozycjň antropologii w polskiej nauce.  

Dr Tomasz Kozğowski wyraziğ opiniň, Ũe PTA powinno wydaĺ oŜwiadczenie 

opiniujŃce treŜĺ nowej ustawy, wyraziğ r·wnieŨ zaniepokojenie w kwestii 
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marginalizacji antropologii fizycznej w naukach biologicznych. Prof. Krzysztof 

Szostek stwierdziğ, Ũe jest zbyt mağo czasu, aby ustosunkowaĺ siň do tej ustawy, 

wymagağoby to licznych konsultacji i pogğňbionej debaty w Ŝrodowisku 

antropolog·w. 

Profesor dr hab. Krzysztof Szostek podziňkowağ czğonkom za obecnoŜĺ  

i owocnŃ dyskusjň, a nastňpnie zakoŒczyğ posiedzenie. 

 

 

     Protok·ğ sporzŃdziğa 

     Beata Cienkosz-StepaŒczak 

   Sekretarz Polskiego Towarzystwa Antropologicznego 
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JUBILEUSZ 30-LECIA INSTYTUTU ANTROPOLOGII 

UNIWERSYTETU IM. ADAMA MICKIEWICZA  

W POZNANIU  

 

6. kwietnia 2018 roku odbyğa siň uroczystoŜĺ z okazji Jubileuszu 30-lecia 

Instytutu Antropologii Uniwersytetu im. 

A. Mickiewicza w Poznaniu. Licznie 

przybyğych goŜci powitağa Dyrektor 

Instytutu Antropologii prof. dr hab. 

Izabela Makağowska (fot. 1).  Po 

wystŃpieniach wğadz Uniwersytetu  

i Wydziağu, prof. dr hab. Janusz Piontek 

przedstawiğ historiň Instytutu, kt·ry 

powstağ  1 paŦdziernika 1987 roku. Pan Profesor wspomniağ jednak, Ũe to nie 

jedyny jubileusz, bowiem 2018 rok to rok stulecia 

Uniwersytetu oraz 100-lecie akademickiego nauczania 

antropologii fizycznej w Poznaniu.  

Przy tej okazji przedstawiğ tw·rc·w 

antropologii fizycznej w Poznaniu:  1) 

prof. Adama Wrzoska (1875-1965), 

kt·ry w 1920 r. objŃğ kierownictwo 

powoğanego na Wydziale Lekarskim 

Uniwersytetu PoznaŒskiego  Zakğadu Antropologii. Prof. 

dr Adam Wrzosek (fot. 2) byğ tw·rcŃ akademickiego oŜrodka antropologicznego 

w Poznaniu.  

2) prof. dr Jana Czekanowskiego (1882-1965, fot. 3), kt·ry wyposaŨyğ 

antropolog·w, ale takŨe biolog·w i innych przyrodnik·w, w nowoczesny 

warsztat badawczy. Za sprawŃ prof. Jana Czekanowskiego w 1947 roku 

przeniesiono katedrň antropologii z Wydziağu Lekarskiego na Wydziağ 

Matematyczno-Przyrodniczy.  3) prof. dr hab. Michağa Ĺwirko- Godyckiego 

(1901- 1980; fot. 4), kt·ry wsp·ğtworzŃc PoznaŒski OŜrodek Antropologiczny 

zapoczŃtkowağ wsp·ğczesne badania rozwoju biologicznego dzieci                                                                                                   

 

 

 

 

 

 

Fot. 1 

Fot. 2 

Fot. 3 

Fot. 4 Fot. 5 
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i mğodzieŨy. 4) prof. dr hab. Franciszka Wokroja (1906-1991, fot. 5), kt·ry 

wyposaŨyğ poznaŒskich antropolog·w w bardzo bogate zbiory osteologiczne. 

Dorobek naukowy prof. Franciszka Wokroja liczy okoğo 75 prac o tematyce 

antropologiczno-spoğecznej, demograficznej, ontogenetycznej i kraniologicznej.  

Pierwszym Dyrektorem Instytutu Antropologii byğ prof. dr hab. Andrzej 

Malinowski  (fot. 6), a jego zastňpcŃ doc. dr. hab. Maria Kaliszewska- 

Drozdowska (fot. 7). W skğad Instytutu Antropologii weszğy: dotychczasowy 

Zakğad Badawczy Ergonomii (kierownik ï prof. dr hab. Andrzej Malinowski) 

oraz wyğonione z dotychczasowego Zakğadu Antropologii: Zakğad Biologii 

Rozwoju Czğowieka (kierownik ï doc. dr hab. Joachim CieŜlik, Zakğad Biologii 

Ewolucyjnej Czğowieka (kierownik ï doc. dr hab. Janusz Piontek), Zakğad 

Ekologii Populacyjnej Czğowieka (kierownik ï doc. dr hab. Jan Strzağko), 

Muzeum i Laboratorium Osteologiczne (kierownik ï doc. dr hab. Janusz 

Piontek). W 1989 roku z funkcji Dyrektora Instytut Antropologii zrezygnowağ 

prof. dr hab. Andrzej Malinowski w zwiŃzku z objňciem kierownictwa Katedry 

Antropologii w Uniwersytecie Ğ·dzkim. Do koŒca kadencji wğadz, czyli do  

1 paŦdziernika 1990 roku Instytutem Antropologii kierowağa doc. dr hab. Maria 

Kaliszewska-Drozdowska. W 1990 roku odbyğy siň wybory do wğadz Instytutu 

Antropologii w wyniku kt·rych dyrektorem zostağ wybrany prof. dr hab. 

Janusz Piontek (fot. 8), a wicedyrektorem doc. dr hab. Maria Kaliszewska 

Drozdowska. W roku akademickim 1992/1993 zakoŒczyğ swojŃ dziağalnoŜĺ  

w ramach Instytutu Antropologii Zakğad Badawczy Ergonomii i Antropologii 

Stosowanej. Od 1993 roku Instytut Antropologii dziağağ w skğadzie: Zakğad 

Biologii Ewolucyjnej Czğowieka, Zakğad Biologii Rozwoju Czğowieka, Zakğad 

Ekologii Ewolucyjnej Czğowieka, Zbiory paleoantropologiczne, Pracownia 

Ontogenetyczna, Zbiory i Pracownia Osteologiczna. P·Ŧniej -  

Laboratorium Skanowania 3D oraz Laboratorium do badaŒ kopalnego DNA. Od 

1 wrzeŜnia 2016 roku Dyrektorem Instytutu jest prof. dr hab. Izabela 

Makağowska, a jej zastňpcŃ dr hab. Anita Szwed. Od 2016 roku Instytut 

Antropologii TworzŃ 4 zakğady: Zakğad Biologii Ewolucyjnej Czğowieka, 

Zakğad Biologii Rozwoju Czğowieka, Zakğad Biologii Ewolucyjnej Czğowieka 

oraz Zakğad Genomiki Zintegrowanej. Ponadto w Instytucie dziağa  

5 laboratori·w, 2 pracownie.  
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Jubileusz 30-lecia byğ nie tylko wydarzeniem skğaniajŃcym do wspomnieŒ 

ale r·wnieŨ okazjŃ do dyskusji naukowej oraz zastanowienia siň nas obecnym 

stanem badaŒ i perspektywami badawczymi w ramach antropologii fizycznej.  

 

 
 

Wykğad plenarny ĂOd mitochondrialnej Ewy do genom·w Ŝwiata 

wygğosiğ prof. dr hab. Paweğ Golik z Instytutu Genetyki i Biotechnologii 

Uniwersytetu Warszawskiego. W kolejnych wystŃpieniach wyniki badaŒ 

zaprezentowali przedstawiciele oŜrodk·w antropologicznych w Polsce: prof. dr 

hab. Krzysztof Szostek z Uniwersytetu JagielloŒskiego wygğosiğ referat ĂDieta 

mieszkaŒc·w Radomia na przestrzeni ostatniego millenium w Ŝwietle badaŒ 

izotopowychò; prof. dr hab. Sğawomir Kozieğ z Instytutu Immunologii i Terapii 

DoŜwiadczalnej PAN przedstawiğ referat ĂZaburzenia rozwoju w okresie 

pğodowym i ich dğugotrwağe konsekwencje biologiczneò; dr hab. Monika 

KrzyŨanowska z Katedry Biologii Czğowieka Uniwersytetu Wrocğawskiego 

zaprezentowağa referat ĂSelekcja czy przypadek? Biologiczne i spoğeczne efekty 
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migracji oraz doboru partner·wò; dr hab. Jacek Tomczyk z Zakğadu Ekologii 

Czğowieka Uniwersytetu Kardynağa Stefana WyszyŒskiego przybliŨyğ 

ĂZaawansowane sposoby badania materiağu odontologicznegoò, a prof. dr hab. 

Barbara Kwiatkowska Dziekan ds. kierunk·w Biologia i Biologia czğowieka na 

Uniwersytecie Przyrodniczym we Wrocğawiu przybliŨyğa ksztağcenie student·w 

na kierunku Biologia czğowieka. W kolejnych prezentacjach kierownicy 

zakğad·w przedstawili perspektywy badawcze w Instytucie Antropologii UAM.  

 

       Anita Szwed 



 14 

XXI  KONFERENCJA EUROPEJSKIEJ ASOCJACJI 

ANTROPOLOGICZNEJ  

 

W dniach 22-25 sierpnia 2018 roku na University of Southern Denmark  

w Odense odbyğa siň 21 konferencja Europejskiej Asocjacji Antropologicznej. 

Obrady miağy miejsce w Department of Anthropology, Institute of Forensic 

Medicine a Komitet Naukowy utworzyli prof. George R. Milner, prof. Hans 

Christian Pedersen oraz prof. Jesper L. Boldsen.  

Obrady toczyğy siň w kilku sekcjach tematycznych zar·wno w formie 

prezentacji ustnych jak i poster·w. Sekcje tematyczne obejmowağy: Nutrition 

and body composition, Bioarcheology, Growth, Diseases in the past, Genes and 

Morphology, Forensic Anthropology, DNA, Perception and Surgery, Biosocial 

Studies, Growth and Disease oraz Paleoanthropology.  

Konferencjň otwierağ wykğad prof. Ben Krause-Kyora z Niemiec 

(University of Kiel) na temat Origin and spread of infectious diseases - insights 

from ancient DNA. W kolejnych dniach konferencji prof. Steve Ousley 

(Mercyhurst University, USA) wygğosiğ wykğad pt.: The state of the science in 

forensic anthropology, natomiast prof. Roberto Macchiarelli (University of 

Poitiers, Francja) przedstawiğ wykğad na temat: From the outer morphology to 

the inner structure. Recent advances and perspectives in the study of the 

hominin fossil record. Podczas konferencji zaprezentowano ğŃcznie 65 referat·w 

ustnych oraz 37 poster·w, przy czym 19 wystŃpieŒ ustnych przedstawili 

badacze z polskich oŜrodk·w naukowych takich jak: Katedra Antropologii - 

Uniwersytet Ğ·dzki, Zakğad Biologii Rozwoju Czğowieka - Uniwersytet im.  

A. Mickiewicza w Poznaniu, Zakğad Antropologii - Instytut Immunologii  

i Terapii DoŜwiadczalnej im. L. Hirszwelda Polskiej Akademii Nauk we 

Wrocğawiu, Zakğad Anatomii - Akademia Wychowania Fizycznego  

w Krakowie, Katedra Biologii Czğowieka - Uniwersytet Wrocğawski, Zakğad 

Antropologii - Uniwersytet JagielloŒski w Krakowie. 
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Zbiory kostne the Research Unit of Anthropology of the Department of Forensic Medicine at 

University of Southern Denmark 

 

Uczestnicy konferencji mieli r·wnieŨ moŨliwoŜĺ wziŃĺ udziağ  

w warsztatach: Cohort studies prowdzonych przez prof. Nick Mascie-Taylor 

 i dr hab. Monikň KrzyŨanowskŃ oraz  Paleoepidemiology - the environmental 

importance of diseases in the past moderowanych przez prof. George R. Milner  

i prof. Jesper L. Boldsen. 

Obok wydarzeŒ naukowych w pamiňci uczestnik·w pozostanie Casual 

Conference Dinner z typowymi duŒskimi kieğbaskami ï Polser i lodami 

serwowanymi z food trucka oraz spacery po urokliwym centrum Odense ï 

miasteczka z baŜni Hansa Christiana Andersena. Komitetowi Organizacyjnemu 

naleŨŃ siň serdeczne podziňkowania za trud wğoŨony w zorganizowanie 21 

konferencji Europejskiej Asocjacji Antropologicznej. 

Nastňpna konferencja EAA bňdzie miağa miejsce na Litwie, w Wilnie,  

w 2020 roku pod przewodnictwem organizacyjnym prof. Janiny Tutkuvienǟ  

z Department of Anatomy, Histology and Anthropology,  Vilnius University.  
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Uczestnicy obrad przed kampusem University of Southern Denmark 

 

 

opracowağa: 

Agnieszka Suder 

Zakğad Anatomii,  

Akademia Wychowania Fizycznego w Krakowie 
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POWOĞANIE PANI PROF. DR HAB. MARII KACZMEREK DO 

GRONA AGDER ACADEMY OF SCIENCES AND LETTERS W 

NORWEGII  

 

Prof. Maria Kaczmarek zostağa przyjňta w poczet czğonk·w Agder 

Academy of Sciences and Letters w Norwegii. Akademia prowadzi 

wszechstronnŃ dziağalnoŜĺ na rzecz upowszechniania i popularyzowania nauki  

i kultury w spoğeczeŒstwie. To szacowne grono liczy obecnie 200 czğonk·w. SŃ 

wŜr·d nich naukowcy reprezentujŃcy r·Ũne dyscypliny, artyŜci, kreatorzy 

kultury i sztuki z rodzimej Norwegii i innych kraj·w europejskich.  

W lutym 2009 r. z inicjatywy prof. Jacka Fisiaka i prof. dr. h.c. multi 

Ernsta H¬kona Jahra, Prezesa Akademii (m.in. doktor honoris causa UAM  

z 1995 r.) utworzono PoznaŒ Chapter of Agder Academy. Prof. Maria 

Kaczmarek jest czğonkiniŃ zarzŃdu. W przyszğym roku, jubileuszowym roku 

stulecia Uniwersytetu, Oddziağ PoznaŒski Akademii Ŝwiňtowaĺ bňdzie 

dziesiňciolecie swojej dziağalnoŜci. 

UroczystoŜĺ wrňczenia dyplomu potwierdzajŃcego przyjňcie do Akademii 

odbyğa siň 26 paŦdziernika w Kristiansand podczas dorocznego zebrania 

czğonk·w. Po wrňczeniu dyplom·w nowo przyjňtym czğonkom Akademii 

nastŃpiğa czňŜĺ naukowa. Wygğoszono dwa niezwykle interesujŃce wykğady. 

Prof. Joachim Dorfmuller, kompozytor i muzykolog, w wykğadzie pt. ĂAbout 

life and work of Kiell Mork Karlsenò przedstawiğ sylwetkň tego wsp·ğczesnego 

norweskiego kompozytora. Wykğad ilustrowağ niezwykle ekspresyjnie 

fragmentami utwor·w kompozytora granymi na pianinie. Drugi wykğad, 

wygğoszony przez dr. Margrethe Wold poŜwiňcony byğ Ũyciu i tw·rczoŜci 

Stephena Hawkingsa.  

Po czňŜci oficjalnej odbyğa siň wytworna kolacja, podczas kt·rej 

wrňczono nagrody Akademii za wybitne osiŃgniňcia w nauce. Prezes  

i zaproszeni goŜcie wygğaszali przem·wienia. CağoŜĺ uŜwietniğ recital 

fortepianowy pianistki Mariam Kharatyan z finağowŃ, brawurowo wykonanŃ 

FantazjŃ-Impromptu op. 66. Fryderyka Chopina.  

Prof. dr hab. Maria Kaczmarek zostağa wybrana na wiceprzewodniczŃcŃ 

European Anthropological Association na kadencjň do 2022 roku. 
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Prof. Maria Kaczmarek odbiera dyplom z rŃk prof. dr. h.c. multi Ernsta H¬kona Jahra, 

Prezesa Akademii. Laudacjň wygğosiğ prof. Ragnar Thygesen (za pulpitem). 

 

 
PamiŃtkowe zdjňcie nowo przyjňtych czğonk·w Akademii z jej Prezesem. 

 

 


